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AKTUÁLNĚ Z ÚŘADOVNY 
 

Léto končí a podzim se ohlásil plnou silou. I když 
byl minulý víkend znepříjemněn vytrvalým 
deštěm a silným větrem, můžeme být vděční, 

že se naše obec nachází v oblasti, kde jsme 
ušetřeni situací, se kterými se nyní lidé a obce 

potýkají na spoustě míst naší republiky. 
 

Tento podzim obec 

plánuje osázet 
obnovovanou cestu 
ke Křižánku.  

Momentálně 
zajišťujeme ovocné 

stromy, hlavní by měli 
být švestky a třešně, 
které doplní hrušně, 

jabloně a aronie.  
 

Současně zajišťujeme podpůrné kůly, chrániče 

proti okusu a vyvazovací materiál. Výsadba je 
plánována na druhou polovinu října. Vzhledem 

k tomu, že nemáme obdobnou zkušenost, bude 
výsadba rozdělena nejspíše na dvě dodávky 
a tudíž na dva termíny (víkendy). Budeme 

rádi, když budete mít zájem a do této akce se 
s obcí zapojíte i vy. Na místě obdržíte 

instrukce, aby byly dodrženy základní 
parametry výsadby. Sadbové jámy nebudou 
kopány předem, ale až v den výsadby, 

aby nedocházelo k proschnutí a tím snížení 
schopnosti uchycení nových stromků. 

Vzhledem k tomu, že tento záměr obec již 
avizovala, se někteří občané dotazovali, zda by 
“svůj” strom, který budou vysazovat mohli 

pro obec zakoupit. Pokud bude zájem, bude 
možné obci poskytnout finanční dar, 

který pokryje náklady na pořízení, ty se 
pohybují v řádu stovek korun. V budoucnu 
pak bude možné tento strom označit jménem 

dárce (či rodinou), který ho sponzoroval. 
        

Další záležitostí kterou bude obec řešit, 

je změna provozovatele Pivnice u Bači. 
Na jaře letošního roku obec obdržela žádost 

od nového zájemce o místní hospůdku. 
Rozhodování nebylo snadné vzhledem 
k dlouholetému nájemci, který má sám velkou 

zásluhu na jejím vybudování. Zastupitelstvo 
nakonec rozhodlo, že na podzim ohlásí záměr 

o hledání nového nájemce. Tento krok je 
krokem do neznáma a pro žádnou 
ze zúčastněných stran není snadný. Nový 

nájemce by měl místní pivnici převzít od ledna 
roku 2025. 

 

 
Samozřejmě se nadále zabýváme plánovaným 
přivaděčem pitné vody Dětěnice - Lično. I v tomto 

směru jsme pokročili. Obci se podařilo získat 
dotaci ve výši 60 % od Ministerstva životního 

prostředí, konkrétně 7 203 368 Kč. Podmínkou 
pro čerpání těchto prostředků je podepsání 

smlouvy o dílo s vybraným 

dodavatelem stavby do června 
roku 2025.  

Zde narážíme na stále 
probíhající výběrové řízení, 
které je nyní přezkoumáváno 

Úřadem pro ochranu 
hospodářské soutěže 

na podnět jedné 
ze soutěžících firem. 
Výsledek šetření očekáváme 

v nejbližších dnech a věříme, že poté bude 
možné podepsat smlouvu o provedení díla 

a následně předat staveniště. 
                                                                                                             

Michaela Mušková, místostarostka obce 



 

Hubert Reeves 

Kanadsko-francouzský astrofyzik  
a popularizátor vědy 
 

„Člověk je ten nejšílenější druh. 

Uctívá neviditelného boha  

a masakruje viditelnou přírodu! 

Aniž by věděl, že příroda, kterou zabíjí,  

je neviditelný bůh, kterého uctívá.“  

ALEJE 
Česká republika je protkána tisíci kilometrů silnic, 
silniček a polních cest. Většinu z nich lemují 

stromořadí. Tak tomu bylo odnepaměti. Aleje 
jsou svědectvím promyšleného komponování 
krajiny s naplněním estetických ambic tehdejších 

elit, ale i šetrného přístupu venkovského lidu 
k okolnímu prostředí. 

Na území České republiky se nachází 193 
památných alejí, v nichž roste 15 600 stromů.  
V období po druhé světové válce byla řada 

stromořadí vykácena kvůli rozšiřování silnic, 
vyvolanému nárůstem automobilového provozu. 

Zbývajícím alejím nikdo nevěnoval potřebnou 
péči a nová stromořadí se vysazovala jen málo.  
 

Desatero nenahraditelných funkcí alejí 

Stromořadí utvářejí harmonický charakter české 
krajiny a její typický ráz. V létě alej chrání 

cestovatele před slunečním žárem. Ocení to pěší, 
cyklisté i řidiči aut: stín brání oslnění sluncem 

a chrání povrch vozovky před přehřátím 
a následným vyjížděním kolejí do změklého 
povrchu nebo praskáním. V noci nebo za deště 

či mlhy usnadňuje stromořadí řidičům orientaci, 
ukazuje směr. Alej působí jako přírodní větrolam, 
zmírňuje boční vítr a omezuje víření prachu z polí. 

V zimě snižuje riziko tvoření sněhových jazyků. 
Stromy pohlcují jemný polétavý prach a další 

škodliviny produkované automobily. Průměrný 
strom spotřebuje za život na 24 milionů m3 oxidu 
uhličitého, skleníkového plynu způsobujícího 

změny klimatu. Stromořadí omezuje hluk, 
který se ze silnic šíří k obytné zástavbě. Zejména 

pokud stromořadí doplňují keře, může být účinek 
významný. Stromořadí jsou po někdejším zničení 
remízů posledním zbytkem přírody mezi 

chemicky ošetřovanými monokulturními poli 
a asfaltovou vozovkou. 

Každý vzrostlý strom je domovem desítek nebo 
i stovek druhů rostlin a živočichů. Platí to 
zejména pro hmyz, ptáky a drobné živočichy.  
 

Zdroj: https://arnika.org/stromy/nase-temata/ale je  
 

Na uvedeném odkazu najdete další informace 
o historii alejí. Arnika je česká nezisková 

organizace, která od roku 2001 spojuje lidi 
usilující o lepší životní prostředí. Jejich posláním 
je chránit přírodu a zdravé prostředí pro budoucí 

generace doma i ve světě. Dlouhodobě prosazují 
méně odpadů a nebezpečných látek, živé řeky 

a pestrou přírodu, také právo občanů rozhodovat 
o životním prostředí. 
 

https://arnika.org/stromy/nase-temata/aleje


Jsem ráda, že se obec rozhodla vybudovat alej 

k lesu Křižánku na vrcholu našeho bačalského 
kopečku, a věřím, že ji v tom mnozí podpoříme, 
ať sázením nebo příspěvkem na zakoupení 

stromu. Nemáme tu v okolí díky terénu 
a rozježděným lesním cestám od těžké techniky 

příliš možností, kam lze jít na procházku pro méně 
zdatné, maminky s kočárky, malé děti a seniory. 
Věřím, že se nám společnými silami podaří založit 

pestrou alej, kam bude radost jít na procházku 
a také se dostat příjemněji do lesa. Její rozkvět 

jistě podpoří i pouhý záměr v našem srdci, aby se 
mladé stromky dobře ujaly a sílily navzdory 
povětrnostním podmínkám i chemickým 

postřikům okolních polí.  
Krajina vždy vypovídá o tom, jak si ji místní 

obyvatelé a nebo majitelé váží. Byla jsem mile 
překvapena skupinou žen, které jezdí pravidelně 
na jógová setkání na Veselici, když mi sdělily, 

že přes naši vesnici rády jezdí, protože je 
upravená a pohledná. Děkuji všem, kteří se o to 

zasluhují, ať už péčí o svůj prostor a nebo v rámci 
aktivit obce. 
 

Jitka Rukavičková 

 
DŮLEŽITÉ TERMÍNY 

Volby do krajských zastupitelstev 
20. a 21. 9. 2024 

 
Výběr vodného 28. a 29.9. 2024 

 
Svoz nebezpečného odpadu 12.10.2024 

9:30 hod u hasičské zbrojnice 
9:45 hod u bývalého OÚ, u č.p. 34 

 

 
POZVÁNKY 

Akce v pivnici U bači 
 

Mikuláš 

sobota 7.12.2024 od 17 hodin 
 

Setkání seniorů 
sobota 16.11. od 15 hodin 

 

 

Toto číslo vychází 20. 9. 2024. 

Výtisk je zveřejněn na internetových stránkách obce www.bacalky.cz. 
Čtvrtletník. Další vydání v roce 2024 bude 20.12. 

Vydáván na Bačalkách. Vydavatel: Spolek Bačalský Pramínek, Bačalky 101, 507 23 Libáň,  
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Výtisk je zdarma. Tisk je hrazen z dobrovolných příspěvků občanů a příspěvku obce. 

Tento výtisk připravili: Michaela Mušková, Rukavičková Jitka, Folprechtová Renata. 
Dopisovatelé jsou uvedeni pod příspěvky. Za obsahovou stránku příspěvků ručí autor.  

Grafická úprava: J. Rukavičková. Tisk: Verso Mladá Boleslav.  
Další fotografie z akcí v obci najdete na www.bacalky.cz v sekci FOTOGALERIE. 

Roznášku zajišťují: S. Zeler, J. Rukavičková.  
S náměty a připomínkami se obracejte na kohokoliv z naší redakční skupiny  

nebo posílejte na email praminek.bacalky@seznam.cz. 
Na tisk Pramínku přispěli: p. Poláček 300Kč, p. Nechutová – Kozodírky 300Kč. 

Děkujeme za spolupráci a podporu. Vítáme vaše příspěvky, 
náměty a připomínky, aby Pramínek byl přínosem pro nás pro všechny. 
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